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Op 25 september 2014 was Vlaams minister van Onderwijs Hilde Crevits te gast op de VLOR-startdag “Onderwijs 

in een lerende samenleving” in het Vlaams Parlement. “Sinds de oprichting volgt de VLOR als een seismograaf 

de ontwikkelingen in de samenleving. Het houdt de vinger aan de pols.”, opende ze. 

 

Al aan de start riep minister Crevits op tot overleg: “We staan voor moeilijke tijden. We moeten besparen. Ik doet 

dit zelf ook niet graag. Het is veel leuker minister te zijn in tijden van hoogconjunctuur. Het is nu anders. Om onze 

welvaart ook in de toekomst te vrijwaren maken we zorgzame keuzes, die lang niet alleen uit besparingsoogpunt 

zijn gemaakt. Tegelijkertijd zoeken we naar efficiëntiewinsten en oplossingen voor de uitdagingen die zich stellen. 

Dit kan in conflict met elkaar, maar we kunnen dit ook in overleg en in dialoog. Ik verkies het laatste. Dit is de 

beste garantie op goed en bedachtzaam beleid.” 

 

Ze bouwde haar toespraak op rond vier uitdagingen die cruciaal zijn voor de toekomst: 

1. De draagkracht van onderwijsmensen is niet onuitputtelijk. Alles is onderwijs, maar onderwijs is niet alles. De 

samenleving is complex en evolueert steeds sneller. We krijgen te maken met allerlei uitdagingen en 

iedereen kijkt naar onderwijs voor oplossingen. De opdrachten nemen toe, nooit af.  

2. De directies en administraties hebben te maken met een gigantische regeldrift en planlast, vooral 

aangegeven vanuit een wantrouwen door de overheid. 

3. De schoolbevolking zal in alle onderwijsniveaus toenemen en wordt steeds meer divers. Ons onderwijs is te 

elitair. 

4. Onderwijs is vaak, recent nog, het doelwit van kritische, soms ronduit negatieve uitlatingen over de 

professionaliteit van het onderwijspersoneel en over de bereikte leerresultaten. 

 

Daarna gaf de minister onmiddellijk mee hoe ze hiermee wil omgaan. “Onderwijs moet ruimte krijgen. Ik wil 

scholen de ruimte, de zuurstof, de tijd en het vertrouwen geven om zich op hun kerntaak te focussen. Alleen zo 

kunnen we ons onderwijs op topniveau bewaren.” Ze is terughoudend bij het toekennen van nieuwe opdrachten 

aan het onderwijs. Studierichtingen moeten aansluiten bij de finaliteit en maatschappelijke opdracht van 

onderwijs. Deze mogen niet louter bepaald worden door economische noodwendigheden. De eindtermen worden 

geëvalueerd met de bedoeling ze te reduceren in aantal. In het hoger onderwijs vind eenzelfde oefening plaats 

met het opleidingsaanbod. Het mag allemaal wel wat soberder en transparanter. 

 

Minister Crevits wil de planlast aanpakken. “Dit werkt remmend. We moeten ons de vraag stellen welke regels, 

welke elementen van verantwoording écht nodig zijn en welke er weg kunnen.” Ze benadrukt dat dit een 

probleem is die alle actoren in het onderwijsveld samen moeten aanpakken en riep de koepels en scholen op om 

zelf voorstellen te bezorgen. “Bovendien spreekt het voor zich dat we bij de opmaak van nieuwe reglementering 

ook terughoudend moeten zijn. Is het nodig om voor elk probleem dat opduikt nieuwe regels op te stellen? 

Kunnen bepaalde afspraken niet worden gemaakt op andere niveaus, tussen sociale partners of op lokaal 

niveau?” In de toekomst zal de overheid veel meer het ‘wat’ bepalen, zoals de eindtermen. Het ‘hoe’ wordt 

overgelaten aan de scholen zelf. In het hoger onderwijs zal zich dat vertalen in meer eigen verantwoordelijkheid 

en vrijheid op het vlak van kwaliteitszorg. Hier zijn recent al stappen gezet richting de instellingsreview. “Maar we 

moeten verder durven gaan”, aldus de kersverse minister van onderwijs. 

 

De vraag blijft hoe we omgaan met de veranderende participatie binnen onderwijs. “Voor mij is e lite-onderwijs net 

onderwijs dat maximaal kansen geeft. Verlagen van drempels start reeds in de kleuterklas.” De minister wil de 

komende jaren inzetten op maatregelen om de participatie van kleuters vanaf drie jaar nog verder te verhogen. 

De geïntegreerde benadering in het basisonderwijs blijft behouden, waarover de VLOR in de nabije toekomst 

haar strategische verkenning zal presenteren. De modernisering van het secundair onderwijs aan de hand van 

het masterplan secundair onderwijs zal ik verderzetten, hand-in-hand met de uitbouw van het stelsel leren en 



werken tot een volwaardige leerweg. “Ook in het hoger onderwijs is er werk aan de winkel”, vervolgt de minister. 

“Ik wil werk maken van een goed traject van studie-oriëntering, met oriënteringsproeven in het secundair en niet-

bindende toelatingsproeven in het hoger onderwijs. Verder rationaliseren we het opleidingsaanbod, werken we de 

ongewenste effecten van de flexibilisering weg en bouwen we het hoger beroepsonderwijs uit.” Ook in het 

volwassenenonderwijs dient het landschap te worden hertekend. Het deeltijds kunstonderwijs werkt aan een 

niveaudecreet. 

 

Tot slot richtte de minister zich tot de leerkrachten, volgens haar dé sterkhouders van ons onderwijs. “Sterk 

onderwijs is enkel mogelijk wanneer sterke leraren voor de klas staan. Ik wil inzetten op een echt loopbaanpact 

zodat we die maatregelen kunnen nemen die maken dat sterke profielen voor een loopbaan voor de klas blijven 

kiezen en dat degenen die voor het onderwijs kiezen, ook met volle goesting voor de klas blijven staan.” De 

hervorming van de lerarenopleiding is een eerste stap, maar ook de versnipperde opdrachten van starten leraren 

wil ze tegengaan. Het in rekening brengen van de taakbelasting en meer mogelijkheden tot professionalisering 

tijdens de loopbaan vervolledigen de lijst. “Maar eerder dan te kiezen voor een alomvattend kader, hoop ik met de 

partners maatregelen te kunnen afspreken die we vlot tot op de klasvloer kunnen doorvoeren, zodat in de scholen 

het verschil voelbaar is. Het is tevens van belang dat de verantwoordelijkheden van ouders, lerarenteam, school, 

CLB en welzijnssector beter sporen. We kunnen leerkrachten wel terug naar hun kernopdracht brengen, maar die 

superdiversiteit en maatschappelijke problemen maken wel deel uit van de realiteit in hun klas. We mogen dit niet 

bagatelliseren.” 

 

Minister Crevits sloot af met een warm oproep. “Gras groeit niet door eraan te trekken. We geven zuurstof door 

het vertrouwen terug te geven aan het onderwijsveld. Ik geloof echt in het engagement dat door zovelen op het 

terrein wordt opgenomen en aangegaan. Je kiest voor onderwijs uit passie. Je gelooft in het verschil dat 

onderwijs maakt in onze samenleving. Ik hoop dat ik dat vuur samen met jullie brandende kan houden. Ik wil 

samen met jullie aan oplossingen werken en in jullie een partner vinden. Wijs beleid door overleg!” 

 

 

 

 


